
 
 

Sprawozdanie z działalności Stowarzyszenia 
Polski Komitet Światowego Kongresu Górniczego w kadencji 2019-2023 

 

1. Wprowadzenie 
 
Zgodnie ze Statutem Stowarzyszenia, Polski Komitet Światowego Kongresu Górniczego realizuje 
swoje zadania poprzez:  

1) propagowanie i popieranie idei oraz celów Światowego Kongresu Górniczego,  
2) wyznaczanie kandydatów na członków i do władz Międzynarodowego Komitetu, 
3) przygotowywanie opracowań i wniosków na posiedzenia Międzynarodowego Komitetu,  
4) koordynowanie opracowywania referatów na posiedzenia Światowego Kongresu Górniczego,  
5) koordynowanie zagadnień związanych z udziałem przedstawicieli Polski w Międzynarodowym 

Komitecie, 
6) popularyzację dorobku Światowego Kongresu Górniczego,  
7) organizację bądź współorganizację Polskiego Kongresu Górniczego jako działania integracyjnego 

środowiska górniczego i przygotowującego do uczestnictwa w Światowych Kongresach 
Górniczych 

8) realizację innych statutowych zadań Międzynarodowego Komitetu  
 

Kadencja władz Stowarzyszenia Polski Komitet Światowego Kongresu Górniczego w okresie 
2019-2023 upłynęła niestety pod znakiem pandemii Covid-19 i wielorakich obostrzeń z nią 
związanych. Od lutego 2022 na działania Stowarzyszenia i wszystkich innych organizacji miała wpływ 
rozpętana wojna w Ukrainie. Z tego też powodu wiele zaplanowanych wydarzeń nie odbyło się lub 
zostało znacząco poprzesuwanych w czasie.  

Znaczącym wydarzeniem tej kadencji były wybory władz IOC na kolejną kadencję, które odbyły 
się po raz pierwszy zdalnie za pomocą systemu Wideokonferencji  ZOOM. W wyniku tych wyborów 
na stanowisku Prezydenta International Organising Committee (IOC) pozostał obecny 
przewodniczący prof. Marek Cała – z AGH w Krakowie, stanowisko Sekretarza Generalnego zachował 
dr Jacek Skiba z GIG Katowice.  

W roku 2019 i 2020 toczyła się sprawa zmiany Statutu Stowarzyszenia. Jego nową wersję 
zatwierdził Krajowy Sąd Rejestrowy w Krakowie w dn. 17.08.2020. 

 
2.  Stan Stowarzyszenia Polski Komitet Światowego Kongresu Górniczego w kadencji 2019-2023 
 
Na podstawie nowego statutu uchwalonego na walnym zebraniu w dn. 19.11.2019 r. a ostatecznie 
wpisanego do KRS W  dn. 17.08.2020 r. członków stowarzyszenia dzieli się na Zwyczajnych 
aktywnych oraz Seniorów.  
 
2.1. Zmiany w osobowym stanie  Stowarzyszenia w latach 2019 -2023: 
 

a) Stan członków Stowarzyszenia w dn. 31.12.2019 r. 
 Członkowie indywidualni: -  55 osób, (lista  - załącznik  tabela 1a) w tym: 
 Status członka aktywnego   37 osób 
 Status „SENIORA”   18 osób 

b) Członkowie wspierający  - 10 przedsiębiorstw (lista - załącznik tabela 1b)  
c) Stan członków Stowarzyszenia w roku 2023: 

 Członkowie indywidualni aktywni:  47  osób 

 Członkowie o statusie Seniora - 16 osób 



 Rezygnacje i zgony w kadencji 2019-2023 – 3 osoby 

 Członkowie wspierający:  rezygnacje  2 przedsiębiorstwa 

 przystąpienia do Stowarzyszenia i reaktywacje  - 1 przedsiębiorstwo. 

 Członkowie wspierający – 9 przedsiębiorstw w tym 1 zawieszone. 
d) Skład Zarządu Stowarzyszenia 

 Prof. Piotr Czaja  (AGH) – prezes, 

 Prof. Piotr Strzałkowski (Politechnika Śląska w Gliwicach)  

 Dr hab. inż. Tomasz Niedoba (AGH) – sekretarz, 

 Dr inż. Jacek Skiba (GIG, członek ) 

 Mgr inż. Andrzej Niechwiej KGHM Polska Miedź S.A.   (członek)  
e) Skład Komisji Rewizyjnej  

 Piotr Wojtas,  

 Stanisław Gajos,  

 Andrzej Katulski,  
 

W dn. 9.01.2023 r kol. Andrzej Niechwiej złożył rezygnację z członka Zarządu z powodu wygaśnięcia 
jego rekomendacji ze strony KGHM. Ze względu na bliskość zjazdu sprawozdawczo-wyborczego  
wyborów uzupełniających nie organizowano. Od 9.01.2023r. Zarząd działa w składzie 
czteroosobowym.  
 
2.2. Zmiana statutu Stowarzyszenia i wdrożenie ich w życie 
 Podczas Walnego Zebrania Sprawozdawczo-Wyborczego w dn. 19.11.2019 r. dokonano kilku 
istotnych zmian w statucie Stowarzyszenia. Do najistotniejszych należały: 

1. Zmiana nazwy stanowiska osoby kierującej Stowarzyszeniem z „Przewodniczący” na „Prezes” 
i wprowadzenie tej zmiany do wszystkich  dalszych zapisów. 

2. Dodanie do paragrafu 9 pkt. 4, zapisu dotyczącego  członków nieaktywnych i seniorów 
w brzmieniu:  

 "Członkowie nie przejawiający aktywności przez 3 lata, w tym seniorzy w  wieku powyżej 
75 roku życia nie uczestniczący czynnie w pracach Stowarzyszenia przenoszeni są 
decyzją Zarządu Stowarzyszenia w stan spoczynku otrzymując status: "Członek Senior” 
oraz obowiązki dla tej grupy członków 

 Nie jest zobligowany do uczestnictwa w Walnych Zebraniach Członków Stowarzyszenia, 

 Nie jest wliczany do quorum zebrania walnego, 

 uczestnicząc w zebraniach ma prawo do głosu stanowiącego. 

 Członkowie Seniorzy są zwolnieni z opłacania składek członkowskich. 
3. Wprowadzone zmiany winny ułatwić dalsze działanie Stowarzyszenia i łagodniejsze warunki 

współpracy z Seniorami, którzy mogą mieć przejściowe trudności w określonej aktywności.  
4. Wprowadzone zmiany zaczęły obowiązywać z dniem 17.08.2020 r., to jest dniem kiedy 

zostały wprowadzone do KRS przez  Sąd Rejestrowy. 
5. Trzy  lata obowiązywania  zmian wykazują ich trafność i przydatność w codziennym 

funkcjonowaniu Stowarzyszenia.  
 
3.  Działalność Stowarzyszenia w latach 2019-2023 
3.1. Działalność w roku 2020 

Ze względu na stan pandemii korona wirusa SARS-COV-2 w kraju działalność stowarzyszenia 
została znacząco ograniczona i sprowadzała się wyłącznie do działań zdalnych.  
 

3.1.1. Działalność statutowa i sprawozdawcza 
W roku 2020 odbyły się:  

a) 2.1. Zebranie Zarządu w dn. 18.03.2020 r. dotyczące konsultacji w sprawie trybu 
zatwierdzenia sprawozdania rocznego (merytorycznego i finansowego). Odbyła się 



konsultacja telefoniczna ze wszystkimi członkami Zarządu oraz zaproponowane rozwiązanie 
procesu zatwierdzania rocznego sprawozdania za rok 2020.  

b) 2.2. W okresie 18-21-03.2020 odbyło się elektroniczne głosowanie nad sposobem 
zatwierdzenia przez Walne zebranie członków sprawozdania rocznego Stowarzyszenia. 

c) 2.3. Na podstawie przeprowadzonego elektronicznie głosowania (protokół nr 1) Zarząd 
Stowarzyszenia podjął w dn. 21.03.2020 r. decyzję o niezwoływaniu walnego zgromadzenia 
członków, a przeprowadzenie prezentacji sprawozdania i głosowania nad nim drogą 
elektroniczną.  

d) 2.4. Walne Zebranie członków zastąpiono prezentacją sprawozdana rocznego 
Stowarzyszenia, dyskusją nad nim i głosowaniem elektronicznym przeprowadzonym za 
pośrednictwem mediów elektronicznych w dniach  14.05-31.05.2020 r. Przedmiotem 
głosowania były dwie uchwały:  

 Przyjęcie uchwały Walnego Zebrania Członków Stowarzyszenia PK ŚKG  nr 1/05/2020 w 
sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania merytorycznego  za okres od 1 
stycznia 2019 roku do 31 grudnia 2019 roku. 

 Przyjęcie uchwały Walnego Zebrania Członków Stowarzyszenia PK ŚKG  nr 2/05/2020 w 
sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego za okres od 1 stycznia 
2019 roku do 31 grudnia 2019 roku. 

 
3.1.2.  Bieżące działania Zarządu Stowarzyszenia w roku 2020  

a) 3.1. Analizowano na bieżąco sytuację Stowarzyszenia prowadząc aktywne rozmowy z 
Zarządami przedsiębiorstw, które są Członkami Wspomagającymi.  

b) 3.2. Do Członków Wspomagających przekazano sprawozdania z działalności IOC WMC  
Światowego Kongresu Górniczego w roku 2020, apelując jednocześnie o wpłacenie 
składki członka wspomagającego. Wystawiono noty księgowe na składki do 10 
przedsiębiorstw, z których 9 przekazało swoje składki. Przedsiębiorstwo PeBeKa S.A. z 
Lubina zawiesiło swe członkostwo w Stowarzyszeniu.  

c) 3.3. Dostosowano Strategię dalszego działania SPK ŚKG, wobec powstałej sytuacji, 
polegającą głównie na intensyfikacji prac w Międzynarodowym Komitecie 
Organizacyjnym (IOC), w szczególności w zakresach, za które odpowiadają polscy 
przedstawiciele w IOC.  

d) 3.4. Ze względu na stan pandemii przerwane zostały przygotowania do 5. Polskiego 
Kongresu Górniczego, którego organizację rozpoczęła Politechnika Śląska w Gliwicach. 
Zaplanowany na wrzesień 2020 kongres nie odbył się. Do chwili obecnej nie wyznaczono 
nowego terminu.  

e) 3.5. Nadzorowano  przygotowania do 101. posiedzenia IOC w Moskwie przewidzianego 
na wrzesień 2020 r.  

f) 3.6. Wobec przedłużającego się stanu pandemii przyjęto do wiadomości decyzję IOC o 
odwołaniu dorocznego posiedzenia w Moskwie i zorganizowaniu spotkania on-line na 
platformie ZOOM. Spotkanie przewidziano na 11 grudnia 2020 r.  

g) 3.7. Ustalono delegację  Polski na  101. posiedzenie IOC w Moskwie. Ze względu na 
bezkosztowy sposób obradowania – do udziału w 101 posiedzeniu zaproszono 
wszystkich członków Polskiego Komitetu Narodowego (prof. Monika Hardygóra, Prof. 
Stanisław Prusek, Prof. Jerzy Krawczyk, prof. Piotr Czaja oraz członkowie Honorowi: prof. 
Józef Dubiński oraz dr Jerzy Kicki).  

h) 3.8. W październiku 2020 na stronie internetowej Stowarzyszenia poinformowano o 
decyzji Komitetu Organizacyjnego 26 Światowego Kongresu Górniczego w Brisbane– 
Australia (2021)  o przełożeniu Kongresu na rok 2023. Powodem decyzji jest 
ogólnoświatowy stan pandemii koronawirusa SARS COV-2. 

i) 3.8. W dn. 3.12.2020 r. odbyło się zdalne (na platformie MS-Teams) posiedzenie Zarządu 
w czasie którego:  

 przyjęto w poczet Stowarzyszenia 5 nowych członków zwyczajnych, 



 Po dyskusji Zarząd Stowarzyszenia przyjął decyzję o konieczności ulokowania strony 
internetowej Stowarzyszenia w domenie ogólnodostępnej „Org” nie związanej z 
AGH i Wydziałem Górnictwa i Geoinżynierii gdzie strona jest ulokowana obecnie.  

 Zarząd podjął decyzję o utworzeniu specjalnego zespołu redakcyjnego Strony 
Internetowej Stowarzyszenia. Kierownictwo zespołu powierzono Jakubowi 
Szczurowskiemu z Wydziału Paliw i Energii. Do pracy w zespole włączą się wszyscy 
młodzi członkowie Stowarzyszenia.  

 Zarząd podjął uchwałę nr 5/2020 przyznająca dr inż. Jerzemu Mieszańcowi 
jednorazową gratyfikację w wysokości 1000 zł netto za dotychczasowe prowadzenie 

strony Stowarzyszenia w zakładce strony Wydziału Górnictwa i Geoinżynierii AGH. 

 Przeanalizowano stan finansowy Stowarzyszenia . Wobec bardzo słabej 
skuteczności wpłacania  składek przez Członków Zwyczajnych SPK SKG podjęto 
decyzje o czasowym zawieszeniu obowiązek pobierania składek od członków 
zwyczajnych. (Uchwała Zarządu nr 4/2020). Stowarzyszenie bazować będzie na 
środkach pochodzących ze składek członków wspomagających. 

 
j) Kontynuowano prace nad uszczegółowieniem zasad przeprowadzenia konkursu o 

nagrodę Krupińskiego („Krupiński Award”) którymi na form IOC ” w ramach pracy 
podkomitetu IOC Schoolarship Sub-committee kieruje prof. Piotr Czaja. Wstępnie 
przygotowano terminarz konkursu na  26. Światowy Kongres Górniczy w Brisbane w 
Australii w roku 2021.  

k) Komitet prowadził na bieżąco współpracę z Biurem Rachunkowym „Notax”, które 
prowadzi sprawozdawczość finansową Stowarzyszenia, regulując comiesięczną wpłatę w 
wysokości 340 zł.  

l) W działalności finansowej Stowarzyszenia uwzględniono działalność Międzynarodowego 
Komitetu Organizacyjnego (IOC) Światowych Kongresów Górniczych, który operuje 
trzema rachunkami bankowymi prowadzonymi w trzech walutach PLN, Euro i USD. 
Polski Komitet Wystawił noty krajom, które  o nie poprosiły (Bułgaria, Republika Czeska, 
Kolumbia). IOC nie zanotował żadnych wydatków poza opłatami za prowadzenie 
rachunków bankowych. 

3.1.3. Udział polskiej delegacji w 101. posiedzeniu IOC w Moskwie – video konferencja 
 W posiedzeniu IOC uczestniczyli wszyscy członkowie Polskiego Komitetu Narodowego IOC.  

a) Organizatorzy posiedzenia – Komitet Narodowy Rosyjskiej Federacji zaprezentował 
swoje przygotowania i gotowość do organizacji  27 lub 28. Światowego Kongresu 
Górniczego w Moskwie.  

b) W trakcie posiedzenia IOC Polski Komitet Narodowy zaprezentował referat na temat 
wpływu pandemii Covid-19 na polskie górnictwo.  

c) Narodowy Komitet Australii poinformował o nowym terminie 26. Światowego Kongresu 
Górniczego w Brisbane prezentując ramowy kalendarz przygotowań do Kongresu oraz 
zarys programu Kongresu. W programie uwzględniono prośbę podkomitetu „Award Sub-
committee” kierowanego przez Polski Komitet Narodowy dotyczącą przeprowadzenia 
podczas Światowego Kongresu konkursu o nagrodę prof. Krupińskiego „Krupinski 
Award”. 

Relacja obrad 101. Posiedzenia w Moskwie została zamieszczona na stronie Internetowej 
Stowarzyszenia.  

 
3.1.4.  Działalność finansowa Stowarzyszenia w roku 2020 

a) Na zakończenie roku w styczniu 2021 sporządzono sprawozdanie finansowe z działalności w 
roku 2020 i  przekazano do Biura Rachunkowego Notax celem sporządzenia właściwej wersji 
elektronicznej do organów nadzoru. Po sporządzeniu sprawozdanie zostanie opatrzone 



podpisami elektronicznymi lub podpisami kwalifikowanymi na profilu zaufanym przez 
wszystkich członków Zarządu.  

b) Zaangażowanie nowego biura rachunkowego z nieco zmienionym zakresem obowiązków 
wymaga od Stowarzyszenia wzmocnienia roli skarbnika, którego to stanowiska do tej pory 
nie było. W chwili obecnej Obowiązki skarbnika pełnią wspólnie Prezes Stowarzyszenia  prof. 
Piotr Czaja oraz Sekretarz dr hab. Tomasz Niedoba prof. AGH.  

c) W marcu 2020 roku Stowarzyszenie uregulowało zaległą należność za prowadzenie 
rachunkowości przez Biuro NOTAX. 

d) Stowarzyszenie uregulowało swoją składkę w IOC przelewając kwotę 985,00 PLN 
(równowartość 250 USD) na konto złotówkowe IOC. 

e) W roku 2020 wszyscy członkowie wspomagający wpłacili składki roczne. 
f) Stan wydatków i przychodów w uproszczony sposób prezentuje tabela 1. 

 

 
 

g) Nadwyżkę przychodów nad wydatkami przeznaczono  na podniesienie funduszu na 
działalność statutową w następnych latach. 

h) Stan finansowy Stowarzyszenia na koniec roku 2020 był w pełni  bezpieczny. 
i) Do działalności finansowej Stowarzyszenia Polski Komitet ŚKG dołączono prowadzenie 

finansów IOC WMC, po przeniesieniu siedziby IOC do Krakowa. Stąd w dokumentach 
finansowych pojawiają się również operacje prowadzone przez IOC WMC. 

j) Na trzech kontach IOC prowadzonych w EURO, USD i PLN zgromadzono łącznie 76614,83 
PLN. 

Sprawozdanie za rok 2020 zostało zamieszczone na stronie internetowej Stowarzyszenia. 
 
3.2. Działalność Stowarzyszenia w roku 2021  
3.2.1. Działalność statutowa i sprawozdawcza  
 

Ze względu na stan pandemii korona wirusa SARS-COV-2 w kraju działalność Stowarzyszenia 
została znacząco ograniczona i sprowadzała się wyłącznie do następujących działań zdalnych.  
a) Zebranie (konsultacja zdalna) Zarządu odbyła się w dn. 10-11.03.2021 r. dotyczące konsultacji w 

sprawie trybu zatwierdzenia sprawozdania rocznego (merytorycznego i finansowego). Odbyła się 

Komitet POLSKI  SPK ŚKG
Konto Polskiego Komitetu ŚKG-PLN

L.P. MIESIĄC WPŁYWY WYDATKI SALDO 

31.12.2019 100 659,93

1 STYCZEŃ 0,01 216,02 100443,92

2 LUTY 100,01 39,00 100504,93

3 MARZEC 100,01 3782,80 96822,14

4 KWIECIEŃ 0,01 380,90 96441,25

5 MAJ 0,01 380,90 96060,36

6 CZERWIEC 0,01 1366,30 94694,07

7 LIPIEC 0,01 380,90 94313,18

8 SIERPIEŃ 0,01 380,90 93932,29

9 WRZESIEŃ 0,01 380,90 93551,40

10 PAŹDZIERNIK 16500,01 380,90 109670,51

11 LISTOPAD 20000,01 380,90 129289,62

12 GRUDZIEŃ 5000,01 2520,10 131769,53

SUMA 41700,12 10590,52 131769,53

Przychody 41700,12

Wydatki 10590,52

Wynik 31109,60

Saldo 131769,53

Saldo w PLN 131769,53



konsultacja telefoniczna ze wszystkimi członkami Zarządu oraz zaproponowane rozwiązanie 
procesu zatwierdzania rocznego sprawozdania za rok 2021.  

b) Po opracowaniu przez Zarząd i Biuro Rachunkowe Notax w dn. 18.03.2021 r. podpisano profilem 
zaufanym sprawozdania w wersji elektronicznej i przesłano je do organów nadzoru. 

c) W okresie 11-16-03.2021 odbyło się elektroniczne głosowanie wśród członków Zarządu nad 
sposobem zatwierdzenia przez Walne zebranie członków sprawozdania rocznego 
Stowarzyszenia. 

d) Na podstawie przeprowadzonego elektronicznie głosowania (protokół nr 1) Zarząd 
Stowarzyszenia podjął w dn. 23.03.2021 r. decyzję mówiącą, że Walne Zgromadzenie członków 
Stowarzyszenia zostanie zastąpione dwustopniową zdalną procedurą zatwierdzenia dorocznych 
sprawozdań Stowarzyszenia: 

 Etap I: przeprowadzenie prezentacji sprawozdania merytorycznego i finansowego do 
wszystkich zwyczajnych członków Stowarzyszenia, 

 Etap II: Przeprowadzenie głosowania nad sprawozdaniami drogą elektroniczną, które 
zostanie udokumentowane stosownym protokołem.  

e) Walne Zebranie członków zastąpiono prezentacją sprawozdania rocznego Stowarzyszenia, 
dyskusją nad nim i głosowaniem elektronicznym przeprowadzonym za pośrednictwem mediów 
elektronicznych w dniach  04-15.06.2021 r. Przyjęto dwie uchwały:  

 Przyjęcie uchwały Walnego Zebrania Członków Stowarzyszenia PK ŚKG  nr 1/06/2021 w 
sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania merytorycznego  za okres od 1 
stycznia 2020 roku do 31 grudnia 2020 roku. 

 Przyjęcie uchwały Walnego Zebrania Członków Stowarzyszenia PK ŚKG  nr 2/06/2021 w 
sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania za okres od 1 stycznia 2020 roku do 31 
grudnia 2020 roku.  

3.2.2. Udział delegacji polskiej w 102. posiedzeniu International Organising Committee (IOC) w 
Krakowie w dn. 26.03.2021 - Posiedzenie zdalne za pomocą platformy ZOOM.  

W programie posiedzenia były:  
a) Prezentacja polskiego przemysłu wydobywczego w wykonaniu przedstawicieli 

Ministerstwa Aktywów Państwowych ministra Artura Sobonia oraz Rektora AGH prof. 
Jerzego Lisa i prezesów wiodących firm wydobywczych Polski: Prezesa Lubelski Węgiel 
Bogdanka S.A. Artura Wasila, wiceprezesa KGHM Radosława Stacha, wiceprezesa JSW SA 
Artura Dyczko, wiceprezesa PGE GIEK.S.A. prof. Zbigniewa Kasztelewicza byłego 
Prezydenta IOC WMC prof. Józefa Dubińskiego.  

b) W części informacyjnej Polski Komitet Narodowy na prośbę organizatorów posiedzenia 
przygotował i przedstawił wystąpienie na temat: Polish Mining Industry 2020  and 
COVID–19 autorstwa Piotra Czai i Jerzego Krawczyka. Referat pokazywał rzeczywisty 
wpływ pandemii Covid-19 na polski przemysł wydobywczy oraz skuteczność 
podejmowanych działań ochronnych.  

c) Bardzo ważnym punktem programu posiedzenia były wybory Prezydenta IOC WMC na 
kolejną czteroletnią kadencję (2021-2025). Polski Komitet Narodowy w składzie: 

 Prof. Piotr Czaja (AGH)  – przewodniczący 

 Prof. Monika Hardygóra (P. Wroc.) – członek, 

 Prof. Stanisław Prusek (GIG) – członek, 

 Dr hab. inż. Jerzy Krawczyk (IMG PAN Kraków) – członek 
w przeprowadzonych zdalnych konsultacjach uzgodniły jednogłośnie poparcie dla 
polskiej kandydatury prof. Marka Cały na drugą kadencję Prezydenta IOC WMC. Niestety 
w trakcie przygotowań do wyborów i zdalnego głosowania decyzją prezydenta prof. 
Marka Cały (to komunikat przekazany przez operatora systemu do głosowania dr A. 
Biessikirskiego) Polski Komitet Narodowy został pozbawiony możliwości udziału w tym 
głosowaniu. Link do głosowania, o którym pisze dr A. Biessikirski w poniżej 

https://skos.agh.edu.pl/osoba/andrzej-biessikirski-7970.vcf


zamieszczonym mailu został przekazany sekretarzowi generalnemu IOC dr inż. Jackowi 
Skibie, który nie wchodzi w skład Polskiego Komitetu Narodowego (IOC/NOC). 

 

Fakt ten rodzi poważne wątpliwości co intencji współdziałania polskiego prezydenta z 
Polskim Komitetem Narodowym w IOC i Stowarzyszeniem PK ŚKG.  

d) W całym roku 2021 Prezes Zarządu Stowarzyszenia ewidencjonował wpłaty na rachunki 
Międzynarodowego Komitetu Organizacyjnego Światowych Kongresów Górniczych (IOC 
WMC) i prowadził stan jego finansów. Polski Komitet Światowego Kongresu Górniczego 
pokrywa koszty prowadzenia ksiąg rachunkowych również dla IOC – WMC.  
 

3.2.3. Bieżące działania Zarządu Stowarzyszenia w roku 2021  
Prowadzono następujące działania: 
a) Analizowano na bieżąco sytuację Stowarzyszenia prowadząc aktywne rozmowy z Zarządami 

przedsiębiorstw, które są Członkami Wspomagającymi.  
b) Do Członków Wspomagających przekazano sprawozdania z działalności IOC WMC  Światowego 

Kongresu Górniczego w roku 2021, Przypominające o potrzebie kontynuowania finansowego  
wsparcia dla Stowarzyszenia poprzez składki członka wspomagającego. Wystawiono noty 
księgowe na składki do 2 przedsiębiorstw, z których obydwa przekazały swoje składki. Składka 
JSW wpłynęła już w styczniu roku 2022 skutkiem czego nie będzie widoczna w sprawozdaniu 
finansowym za rok 2021.  

c) Dostosowano Strategię dalszego działania SPK ŚKG wobec powstałej sytuacji polegającą głównie 
na intensyfikacji prac w Międzynarodowym Komitecie Organizacyjnym (IOC), w szczególności w 
zakresach, za które odpowiadają polscy przedstawiciele w IOC.  

d) Ze względu na stan pandemii nie podjęto dalszych prac przygotowawczych  do 5. Polskiego 
Kongresu Górniczego, którego organizację powierzono Politechnice Śląskiej w Gliwicach. 
Zaplanowany na wrzesień 2020 kongres nie odbył się. Do chwili obecnej nie wyznaczono 
nowego terminu.  

e) W październiku 2020 na stronie internetowej Stowarzyszenia poinformowano o decyzji Komitetu 
Organizacyjnego 26 Światowego Kongresu Górniczego w Brisbane– Australia (2021)  
o przełożeniu Kongresu na rok 2023. Powodem decyzji jest ogólnoświatowy stan pandemii 
koronawirusa SARS COV-2. 

f) Zmiany dotyczące strony internetowej Stowarzyszenia. 



 W roku 2021 Zarząd Stowarzyszenia przyjął decyzję o ulokowania strony internetowej 
Stowarzyszenia w domenie ogólnodostępnej „Org” nie związanej z AGH i Wydziałem 
Górnictwa i Geoinżynierii gdzie strona była ulokowana obecnie.  

 Zarząd podjął decyzję o utworzeniu specjalnego zespołu redakcyjnego Strony Internetowej 
Stowarzyszenia. Kierownictwo zespołu powierzono Jakubowi Szczurowskiemu z Wydziału 
Paliw i Energii. Do pracy w zespole włączą się wszyscy młodzi członkowie Stowarzyszenia.  

 Zarząd zakończył współpracę z dr Jerzym Mieszańcem dotychczasowym opiekunem 
i redaktorem strony internetowej Stowarzyszenia wypłacając Mu jednorazową gratyfikację w 
wysokości 1000 zł netto. 

 Przeanalizowano stan finansowy Stowarzyszenia. Wobec bardzo słabej skuteczności 
wpłacania  składek przez Członków Zwyczajnych SPK SKG podjęto decyzje o utrzymaniu stanu 
zawieszenia obowiązku wpłacania składek od członków zwyczajnych.  

 
g) Ze względu na odroczenie 26 Światowego Kongresu Górniczego w Australii nie prowadzono 

dalszych prac nad konkursem o nagrodę Krupińskiego („Krupiński Award”) którymi na forum IOC 
” w ramach pracy podkomitetu IOC Schoolarship Sub-committee kieruje prof. Piotr Czaja. 
Wstępnie przygotowano terminarz konkursu na 26. Światowy Kongres Górniczy w Brisbane 
w Australii w roku 2021 na razie nie został zaktualizowany.  

h) Komitet prowadził na bieżąco współpracę z Biurem Rachunkowym „Notax”, które prowadzi 
sprawozdawczość finansową Stowarzyszenia, regulując comiesięczną wpłatę w wysokości 340 zł.  

i) W działalności finansowej Stowarzyszenia uwzględniono działalność Międzynarodowego 
Komitetu Organizacyjnego (IOC) Światowych Kongresów Górniczych, który operuje trzema 
rachunkami bankowymi prowadzonymi w trzech walutach PLN, Euro i USD. Polski Komitet 
Wystawił noty krajom, które  o nie poprosiły (Bułgaria, Republika Czeska, Kolumbia). IOC nie 
zanotował żadnych wydatków poza opłatami za prowadzenie rachunków bankowych. 
 

3.2.4. Działalność finansowa stowarzyszenia roku 2021 
a) Na zakończenie roku w styczniu 2022 sporządzono sprawozdanie finansowe z działalności 

w roku 2021 i  przekazano do Biura Rachunkowego Notax celem sporządzenia właściwej wersji 
elektronicznej do organów nadzoru. Po sporządzeniu sprawozdanie zostanie opatrzone 
podpisami elektronicznymi lub podpisami kwalifikowanymi na profilu zaufanym przez 
wszystkich członków Zarządu.  

b) Zaangażowanie nowego biura rachunkowego z nieco zmienionym zakresem obowiązków 
wymaga od Stowarzyszenia wzmocnienia roli skarbnika, którego to stanowiska do tej pory nie 
było. W chwili obecnej Obowiązki skarbnika pełnią wspólnie Prezes Stowarzyszenia prof. Piotr 
Czaja oraz Sekretarz dr hab. Tomasz Niedoba prof. AGH  

c) W roku 2021 roku Stowarzyszenie uregulowało wszystkie należność za prowadzenie 
rachunkowości przez Biuro NOTAX. 

d) Stowarzyszenie uregulowało swoją składkę w IOC za lata 2020 i 2021 przelewając kwotę 
1923,22 PLN (równowartość 500 USD) na konto złotówkowe IOC. 

e) Stan wydatków i przychodów w uproszczony sposób prezentuje tabela. 
f) Powstała strata w wysokości 1712.39 PLN zostanie pokryta z przyszłych dochodów (składki w 

roku 2022).  
g) Stan finansowy Stowarzyszenia na koniec roku 2021 był  bezpieczny. Saldo na rachunku 

bankowym wynosi: 130 057, 26 PLN 
h)  Na trzech rachunkach IOC zarejestrowano wpłaty w wysokości: 

 Konto złotówkowe - kwota 1923,22 PLN  

 Konto Euro  - wpłaty 0,0 Euro 

 Konto Dolarowe  - wpłaty 5450,60 USD 
Saldo końcowe na trzech kontach IOC (EURO, USD i PLN) wyrażone w PLN (stan 31.12.2021 r.) 
wynosi: 107702,31 PLN  



 
 
 

Finanse Stowarzyszenia PK ŚKG w roku 2021 

 
 
Rok 2021 zakończono stabilnym wynikiem finansowym i ogólnie pozytywnymi efektami pracy 
Zarządu.  
 
3.3. Działalność Stowarzyszenia w roku 2022  
3.3.1. Działalność statutowa i sprawozdawcza  

Ze względu na łagodzące się rygory stanu pandemii korona wirusa SARS-COV-2 w kraju działalność 
Stowarzyszenia wracała powoli do stanu sprzed pandemii. Niemniej jednak pandemia pokazała, że wiele 
działań typowych dla Stowarzyszenia jak konsultacje członków zarządu i niektóre decyzje mogą być 
z powodzeniem realizowane online (zdalnie). Formę tę wykorzystano w całości do przeprowadzenia procedury 
oceny i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Stowarzyszenia za rok 2022. I tak w pierwszym kwartale 
odbyły się:  
a) Zebranie (konsultacja zdalna) Zarządu w dn. 10-11.03.2022 dotyczące trybu zatwierdzenia sprawozdania 

rocznego (merytorycznego i finansowego). Odbyła się konsultacja telefoniczna ze wszystkimi członkami 
Zarządu oraz zaproponowane rozwiązanie procesu zatwierdzania rocznego sprawozdania za rok 2021.  

b) Po opracowaniu sprawozdania finansowego przez Biuro Rachunkowe Notax w dn. 10.03.2022 r.  
przeprowadzono ponowną jego analizę w celu wyjaśnienia niewielkich rozbieżności wynikających 
z przyjętych kursów walut obcych.  

c) W okresie 10-11-03.2022 r. odbyło się elektroniczne głosowanie wśród członków Zarządu nad sposobem 
zatwierdzenia przez Zarząd i potem przez Walne Zebranie członków sprawozdania rocznego 
Stowarzyszenia. W wyniku przeprowadzonego głosowania w dn. 12.03. została podjęta uchwała nr 2/2022 
o przyjęciu sprawozdania merytorycznego i finansowego za rok 2021. 

d) Skorygowane sprawozdanie finansowe podpisano profilem zaufanym przez wszystkich członków Zarządu 

i w dn. 13.03.2022 r. przesłano je do organów nadzoru (KAS/KRS). 

e) Na podstawie przeprowadzonego elektronicznie głosowania Zarząd Stowarzyszenia podjął w dn. 
12.03.2021 decyzję mówiącą, że Walne Zgromadzenie członków Stowarzyszenia zostanie zastąpione 
dwustopniową zdalną procedurą zatwierdzenia dorocznych sprawozdań Stowarzyszenia: 

 Etap I: przeprowadzenie prezentacji sprawozdania merytorycznego i finansowego do wszystkich 
zwyczajnych członków Stowarzyszenia, 

 Etap II: Przeprowadzenie głosowania nad sprawozdaniami drogą elektroniczną, które zostały 
udokumentowane stosownym protokołem.  

 

Komitet POLSKI  SPK ŚKG
Konto Polskiego Komitetu ŚKG-PLN

L.P. MIESIĄC WPŁYWY WYDATKI SALDO 

31.12.2020 131 769,53

1 STYCZEŃ 0,01 380,90 131388,64

2 LUTY 0,01 380,90 131007,75

3 MARZEC 0,01 2304,12 128703,64

4 KWIECIEŃ 0,01 435,80 128267,85

5 MAJ 0,01 380,90 127886,96

6 CZERWIEC 0,01 380,90 127506,07

7 LIPIEC 0,01 380,90 127125,18

8 SIERPIEŃ 0,01 380,90 126744,29

9 WRZESIEŃ 0,01 380,90 126363,40

10 PAŹDZIERNIK 0,01 380,90 125982,51

11 LISTOPAD 0,00 381,10 125601,42

12 GRUDZIEŃ 5000,01 544,17 130057,26

SUMA 5000,08 6712,39 130057,26

Przychody 5000,08

Wydatki 6712,39

Wynik -1712,31

Saldo 130057,26

Saldo w PLN 130057,26



f) Walne Zebranie członków zastąpiono prezentacją sprawozdania rocznego Stowarzyszenia, dyskusją nad 
nim i głosowaniem elektronicznym przeprowadzonym za pośrednictwem mediów elektronicznych 
w dniach  04-22.04.2022 r.  Walne zebranie przyjęło dwie uchwały:  

 Przyjęcie uchwały Walnego Zebrania Członków Stowarzyszenia PK ŚKG  nr 1/05/2022 w sprawie 
rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego  za okres od 1 stycznia 2021 roku do 31 
grudnia 2021 roku. 

 Przyjęcie uchwały Walnego Zebrania Członków Stowarzyszenia PK ŚKG  nr 2/05/2022 w sprawie 
rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania merytorycznego za okres od 1 stycznia 2021 roku do 31 
grudnia 2021 roku.  

g) W styczniu 2022 roku wprowadzono do systemu informatycznego CRBRZG „ZGŁOSZENIE INFORMACJI O 
BENEFICJENTACH RZECZYWISTYCH”  

h) W styczniu zawarto umowę cywilno prawną z p. mgr Teresa Nosal na kwotę 1000 zł netto na 
niezbędne do wykonanie czynności administracyjne wymagające odpowiedniej wiedzy 
i doświadczenia.  
 

3.3.2.  Wyjazdowe zebranie Zarządu Stowarzyszenia w GIG Katowice w dn. 10.06.2022 r.  
W dniu 10 czerwca odbyło się w Katowicach (Główny Instytut Górnictwa) wyjazdowe poszerzone 

posiedzenie Zarządu Stowarzyszenia Polski Komitet Światowego Kongresu Górniczego.  
Głównym celem zebrania było ustalenie strategii działania Stowarzyszenia w obecnej sytuacji Górnictwa 
w Polsce i na świecie. 
Przebieg i ustalenia zebrania: 

a) Obrady Zarządu Stowarzyszenia  prowadził prezes prof. Piotr Czaja.  
b) Uczestnicy zebrania:  

 Członkowie Zarządu (obecni byli wszyscy – 45 osób)  

 Członkowie Komitetu Narodowego IOC WMC (obecni wszyscy – 4 osoby), 

 Gościem specjalnym był prezes Górniczej Izby Przemysłowo-Handlowej w Katowicach mgr inż. 
Janusz Olszowski.  

c) Przewodniczący zebrania prof. Piotr Czaja zaprezentował stan obecny Stowarzyszenia Polski Komitet 
Światowego Kongresu Górniczego. Zwrócił uwagę, że finanse Stowarzyszenia są na zadowalającym 
poziomie, co przy wsparciu członków wspomagających pozwoliło na rezygnację ze składek 
członkowskich od członków indywidualnych. Podkreślił trudną sytuację górnictwa węglowego w Polsce 
i na świecie i przypomniał, że górnictwo to także rudy, kruszywa i inne surowce mineralne. 
Poinformował, że pomysł ufundowania stypendium im. Krupińskiego dla młodych naukowców jest 
wdrażany, aczkolwiek organizator najbliższego Kongresu w Brisbane zmienił nieco formę 
proponowanej nagrody. Tym samym na dzień dzisiejszy nie jest jasne jaka forma zostanie 
zaaprobowana w tym względzie przez organizatorów Kongresu. Przewodniczący poinformował też o 
konieczności aktualizacji kwestii związanych z KRS odnośnie działającego w Polsce IOC. Obecnie 
działalność ta jest prowadzona w ramach Stowarzyszenia, ale jednostka ta powinna mieć odrębną 
osobowość prawną i rozliczać się oddzielnie ze swojej działalności. 

d) Przewodniczący stwierdził, że ze względu na aktualną sytuację względem górnictwa, a także 
pojawiające się problemy zdrowotne nie będzie się ubiegał o kontynuację pełnienia funkcji prezesa 
SPKŚG. Stwierdził, że nadszedł czas, aby wybrać nowego prezesa i zaproponował, aby na najbliższym 
walnym zgromadzeniu członków Stowarzyszenia kandydatem na ten urząd został pan prof. Stanisław 
Prusek – dyrektor generalny GIG, który nie odmówił, ale stwierdził, że w jego ocenie lepszymi 
kandydatami byliby Janusz Olszowski albo prof. Tomasz Niedoba. Pan Janusz Olszowski stwierdził, że 
szkoda, że prof.  Piotr Czaja zamierza zrezygnować z funkcji prezesa i jednocześnie poinformował, że 
formalnie nie jest aktualnie członkiem Stowarzyszenia i aby nim ponownie zostać powinien złożyć 
stosowny wniosek akcesyjny. Prof. Piotr Czaja potwierdził i zaoferował panu Januszowi Olszowskiemu 
natychmiastowe przyjęcie w poczet członków zwyczajnych. Jednocześnie stwierdził, że w jego ocenie 
będzie lepiej dla Stowarzyszenia jeżeli prezesem zostanie dyrektor Głównego Instytutu Górnictwa 
zego, a kandydatura prof. Stanisława Pruska w tym zakresie jest bardzo dobra. Stwierdził, że potrzebna 
y jest tutaj osoba mająca bardzo dobre kontakty z  przemysłem, a tzw. „unaukowienie” Stowarzyszenia 
nie sprzyja jego rozwojowi. Jednocześnie zaproponował, aby siedziba Stowarzyszenia nadal miała 
miejsce w Krakowie a prof. Tomasz Niedoba pełniłby nadal rolę Sekretarza i skarbnika jednocześnie. 
Prof. Stanisław Prusek podsumował, że w jego ocenie najlepszym kandydatem byłby prezes GIPH 



Janusz Olszowski, jeżeli jednak będzie wolą członków, aby to On został prezesem to zgodzi się przyjąć 
tą funkcję. 

e) Przewodniczący prof. Piotr Czaja jeszcze raz podkreślił, że obecnie sprawy finansowe  dotyczące 
działalności IOC prowadzone są przez Stowarzyszenie PKŚKG. Uznał, że z prawnego punktu widzenia ta 
sytuacja nie jest właściwa i ponowił swój apel, aby IOC WMC uregulowało tę sprawę. Janusz Olszowski 
stwierdził, że zapisy w statucie Stowarzyszenia nie przeszkadzają w prowadzeniu finansów IOC. Tym 
samym obecna sytuacja jest dopuszczalna.  

f) W sprawach dalszego reprezentowania Polski w IOC prof. P. Czaja poinformował, że planuje w 
najbliższym czasie zrezygnować z członkostwa w IOC i na swoje miejsce proponuje dr hab. inż. 
Tomasza Niedobę, prof. AGH. Podobnie Prof. dr hab. inż. Monika Hardygóra poinformowała, że Ona 
również nie będzie kontynuować swojej działalności w IOC i na swoje miejsce zaproponowała Prof. 
dr hab. inż. Radosława Zimroza. Przewodniczący stwierdził, że kandydatury prof. Niedoby i  prof. 
Zimroza sa bardzio dobre. Prof. R. Zimroz wcześniej musi zostać członkiem Stowarzyszenia PKŚKG. 
Prof. Hardygóra potwierdziła, że prof. Zimroz w najbliższym czasie zapisze się do Stowarzyszenia. 
Zaproponowano również, że w nowym składzie IOC powinna znaleźć się także kobieta. Janusz 
Olszowski stwierdził, że w Jego opinii kandydatką na to miejsce mogłaby być prof. dr hab. Katarzyna 
Zarębska. Prof. Stanisław Prusek zauważył, że doskonałym kandydatem byłaby dr Alicja Krzemień. 
Przewodniczący zebrania podsumował, że wszystkie te kandydatury są bardzo dobre i w najbliższym 
czasie należy je formalnie zgłosić do IOC.  

g) Przewodniczący zebrania prof. Piotr Czaja poinformował, że pismem z dnia 14.04.2022 r. 
z członkostwa w Stowarzyszeniu PKŚKG zrezygnował prof. dr hab. inż. Antoni Tajduś. Zarząd przyjął tę 
informację ze smutkiem i postanowił przenieść prof. Antoniego Tajdusia do grona członków Seniorów, 
na których nie ciąży obowiązek uczestnictwa w zebraniach walnych Stowarzyszenia i w głosowaniach 
nad sprawozdaniami rocznymi.   

 

3.3.3. Udział delegacji polskiej w 103. posiedzeniu International Organising Committee (IOC) 
w Ułan Bator (Mongolia) w dn. 10.07.2022 r.  
 

a) Ze względu na bardzo kosztowne i skomplikowane przeloty do Ułan Bator przedstawiciele Polskiego 
Komitetu Narodowego uczestniczyli w 103 posiedzeniu IOC zdalnie poprzez system Zoom. 

b) Na obrady IOC udał się Prezydent prof. Marek Cała i Sekretarz Generalny dr Jacek Skiba. Polski Komitet 
Narodowy (Stowarzyszenie Polski Komitet Światowego Kongresu Górniczego) zgodnie z przyjętą zasadą 
sfinansował bilet lotniczy Prezydenta. Pobyt opłacił Narodowy Komitet Mongolii. Sekretarz Generalny 
podróż sfinansował z innego programu.  
 

Narodowy Komitet Organizacyjny Światowych Kongresów Górniczych Mongolii zaprosił do swego kraju 
wszystkich przedstawicieli Międzynarodowego Komitetu Organizacyjnego proponując ciekawy program  
uwzględniający doroczne święto „Mongolian national Naadam festiwal” oraz  jubileuszu 100-lecia 
funkcjonowania resortu górniczego w Mongolii.  

 
Samo 103 posiedzenie IOC przewidziano na dzień 12 lipca godz. 10.00 czasu mongolskiego (Warszawa, 

Wiedeń +6 godz.). Pandemia korona wirusa nauczyła organizacji takich spotkań w formie on Line lub 
hybrydowej. Tm razem przyjęto wersje drugą. W Mongolii zebrała się jedynie niewielka grupa 
zainteresowanych, natomiast większość delegacji uczestniczyła w formie wideokonferencji z wykorzystaniem 
platformy ZOOM.  
Spotkanie odbywało się w uroczyście udekorowanej sali pod banerem: 



 
 

Natomiast sala obrad prezentowała się na ekranach uczestników on line następująco: 

 
W spotkaniu uczestniczyło łącznie 47 osób w tym 20 osób na żywo  oraz 27 osób On-line. 
 
Uczestnicy on Line (Polski Komitet Narodowy zakreślony czerwoną obwódką) 

 



 
 
Polski Komitet narodowy reprezentowali: Prof. Piotr Czaja  (AGH) i prof. Jerzy Krawczyk (IMG PAN) 
W programie znalazły się: 

a) Wystąpienie Ministra pana   G. Yondon- Ministra Górnictwa i Przemysłu Ciężkiego  Mongolii  
Pan Minister Yondon powitał zebranych wyrażając wdzięczność za zorganizowanie spotkania 
w Mongolii. Jest to pierwsze tego rodzaju spotkanie i Mongolia jest bardzo zadowolona, że 
została włączona do grona państw górniczych świata. 

b) Wystąpienie pana  Kh. Badamsurena – Przewodniczącego Mongolskiego Komitetu 
Narodowego IOC WMC. Podobnie jak Minister Górnictwa i Przemysłu Ciężkiego 
przewodniczący narodowego Komitetu IOC w Mongolii  pan Badamsuren  wyraził zadowolenie 
z faktu pierwszego w historii spotkania tego gremium w ich kraju. Mongolia od 100 lat jest 
krajem szybko rozwijającym górnictwo,  jest krajem bardzo zasobnym w cenne kopaliny, które 
obecnie decydują o technologicznym rozwoju świata. Mongolia wiąże nadzieje, że zostanie 
organizatorem kolejnego światowego Kongresu Górniczego.  

c) Wystąpienie pana . S. Enkhbolda- Dyrektora  Departamentu Surowców Mineralnych i Ropy 
Naftowej. W swoim wystąpieniu – dyrektor zapoznał zebranych z najważniejszymi 
problemami górnictwa surowców mineralnych i ropy naftowej w Mongolii.  

d) Wystąpienie pana  O. Chuluun Dyrektora  Mongolskiego Instytutu  Geologicznego  
e) Wystąpienie pana  D. Tsogbaatar Prezydenta  Mongolskiego Stowarzyszenia Przemysłu 

Górniczego, w którym  mówca  scharakteryzował cały przemysł wydobywczy Mongolii 
zwracając uwagę na jego dynamiczny rozwój w ostatnich dekadach. W bieżącym roku 
Mongolia celebruje między innymi jubileusz 100-lecia funkcjonowania całego sektora 
górniczego. Najważniejsze slajdy z prezentacji prezydenta Mongolskiego Stowarzyszenia 
Przemysłu Górniczego można znaleźć na stronie internetowej Stowarzyszenia: 
https://pkskg.org.pl/ 

f) Wystąpienie  Dr. B. Batbold – przedstawiciela Erdenet Mining Corporation (przemysł 
miedziowy), w którym zaprezentował przemysł wydobywczy rudy miedzi. I tu Mongolia należy 
do krajów hojnie obdarzonych przez naturę. Na przestrzeni ostatnich lat przemysł miedziowy  
stanowił 26,0 % przychodów sektora górniczego i wzbogacił Produktu Krajowy ego Brutto 
Mongolii o 6,3 %. Wolumen wydobywanej rudy oscyluje wokół 30 mln ton, ale plany 
perspektywiczne wskazują na zwiększenie go do przeszło 45 mln ton. Mongolia wciąż zwiększa 
głębokość procesów przetwórczych miedzi, oferując w miejsce sprzedawanej surowej miedzi 
wielorakie gotowe produkty. 

g) Górnictwo węglowe Mongolii zaprezentował- J. Zoljargal-  przedstawiciel Mongolian Coal 
Association. W wystąpieniu podano, że zasoby węgla w Mongolii są imponujące. Nad jego 
eksploatacją czuwa Mongolskie Stowarzyszenie Węglowe, które zrzesza 15 przedsiębiorstw 
wydobywczo-przetwórczych (177 podmiotów). Niemal 93 % przychodów państwa pochodzi z 
eksportu węgla. Stanowi to 24 % PKB. Znaczna część wydobycia węgla pochodzi z kopalń 

https://pkskg.org.pl/


odkrywkowych. Własne wykorzystanie węgla w Mongolii  to około 10 mln ton  głównie na 
potrzeby produkcji energii  elektrycznej. Jest to wielkość bardzo stabilna, choć planuje się jej 
zwiększenie do 15 mln ton.  30 mln ton węgla sprzedaje się za granicę. Zbyt węgla w tym 
również jego eksport jest silnie uzasadniony od zdolności przewozowych kolei. W ostatnich 
latach zbudowano ponad  700 km nowych kolei. Najważniejsze konkluzje dotyczące węgla to: 

 Węgiel w Mongolii jest (i długo będzie) podstawą produkcji elektryczności. 

 Konieczne inwestowanie w zakłady przeróbcze  oraz poszukiwanie nowych kierunków 
eksportu.  

h) Prezentacja Prof. S. Jargalan- University of Science and Technology (metale i surowce 
krytyczne). W Mongolii znajduje się wiele złóż z minerałami zaliczanymi do krytycznych. Jak 
wynika z powyższej prezentacji Mongolii ma bardzo silny potencjał w rozwoju górnictwa 
pierwiastków krytycznych i w przyszłości może stanowić ważne ogniwo światowej gospodarki 
tymi surowcami. 

i) Wystąpienie  Dr. D. Galsandorj – Mongolian Exporters’ Association (Stowarzyszenie 
Mongolskich eksporterów): Przyszłość mongolskiego eksportu- trendy.  Mówca 
zaprezentował surowcowy potencjał Mongolii i wskazał na trendy rozwoju tej gałęzi 
przemysłu w Mongolii.  

j) Prezentacja filmu o górnictwie Mongolii  W czasie przerwy kawowej organizatorzy pokazali 
bardzo ciekawy film o rozwoju górnictwa w Mongolii od roku 1976. Poniżej kilka wybranych 
obrazów z filmu. 

k) Mongolskie górnictwo to nowoczesna i wielkoskalowa przeróbka mechaniczna kopalin.  W 
roku jubileuszowym 100-lecia przemysłu górniczego w Mongolii  Prezydent Mongolii 
Uchnaagijn Chürelsüch udekorował sztandar organizacji górniczych medalem „Bohater 
Mongolii”. 

l) Raport Australijskiego Komitetu Narodowego o przygotowaniach do 26. 
Światowego Kongresu Górniczego w Brisbane – Australia w roku 2023, który przedstawił zdalnie 
Prezydent Komitetu Organizacyjnego 26. Światowego Kongresu Górniczego dr Hua Guo. Kongres 
odbędzie się w dniach 26-29 czerwca 2023 roku w Brisbane – stolicy stanu  Queensland.  Mówca 
stwierdził, że przygotowania do Kongresu przełożonego z roku 2021 idą pełna parą. Została już 
zamknięta lista proponowanych referatów i wystąpień we wszystkich 12 sekcjach tematycznych, które 
prezentuje poniższa tablica.  

 
W połowie lipca winien się ukazać komunikat o akceptacji bądź odrzuceniu zgłoszonych referatów. 
Harmonogram przygotowań do kongresu przedstawia tablica: 



 
Wszystkie pozostałe informacje o kongresie są dostępne na stronie internetowej pod adresem:  

https://wmc2023.org/ 
m) Raporty o stanie górnictwa w najważniejszych górniczych krajach Azji. Raporty przedstawili: 

 Su Chuanrong Director General, China National Coal Association  „Development of China Mining & 
Coal Industry”, 

 Pramod Agrawal, the Chairman, Coal India Ltd. „Indian Coal Sector-Achievements and 
Opportunities”, 

 Mr. V. K. Tiwari, the Addl. Secretary (Coal), Govt. of India „Prevailing & emerging opportunities of 
investing in the mineral sector in India”. 

 

n) Doroczny Raport o stanie górnictwa surowców mineralnych w świecie  przedstawiła  Dr. 

Christian Reichl (Austria). Raport jest dostępny na stronie IOC WMC.  
o) Raport o nowych członkach w IOC WMC prezentował   Prof. Leopold Weber (Austria), który  

przedstawił  wnioski o przyjęcie w poczet Międzynarodowego Komitetu Organizacyjnego (IOC WMC) 
nowych członków z Indii oraz Mongolii. Wszystkie przedstawione Kandydatury zostały zaakceptowane 
przez zgromadzenie IOC. Z nieznanych powodów Prezydent Prof. Marek Cała nie dopuścił do 
przedstawienia propozycji Polskiego Komitetu Narodowego dotyczących zmian w składzie polskiej 
delegacji. Prof. Piotr Czaja  złożył na piśmie rezygnację z dniem 12.07.2022 z dalszych prac w Komitecie 
Międzynarodowym. Na to miejsce została zaproponowana przez Polski Komitet Narodowy (decyzja ze 

spotkania w dn. 10.06.2022 r.  w Katowicach) kandydatura prof. Tomasza Niedoby. Do Subcomity  

„Nowych członków IOC” został złożony obszerne CV Tomasza Niedoby. Sprawa ta została odłożona do 
następnego spotkania. Polskę w IOC WMC reprezentują obecnie: 

 Prof. Monika Hardygóra – politechnika Wrocławska 

 Prof. Jerzy Krawczyk – IMG PAN Kraków 

 Prof. Stanisław Prusek – GIG Katowice.  

W polskiej delegacji pozostają nieobsadzone 2 miejsca – jako, że od roku 2019 skład 
komitetów narodowych rozszerzono do 5 osób.  

p) Raport Sekretarza Generalnego IOC: Dr  Jacek Skiba – sekretarz Generalny IOC przedstawił 
doroczny raport o stanie IOC w tym także o stanie finansowym Organizacji. Nadzór nad 
finansami – gromadzonymi składkami sprawuje w całości Prezes Stowarzyszenia Polski Komitet 
ŚKG.  Sekretarz generalny - jak co roku - zaapelował o wnoszenie składek członkowskich przez 
Komitety Narodowe. Zgodnie z obostrzeniami  wprowadzonymi do statutu Komitety Narodowe 
nie wywiązujące się z obowiązku finansowego będą z niego usuwane.  W roku 2022 Stan wpłat 
na rok 2022 przedstawia tabela sporządzona przez Polski Komitet Światowego Kongresu 
Górniczego dostępne na stronie IOC. 

 
Następne spotkanie IOC odbędzie się w roku 2023 w przededniu 26. Światowego Kongresu 
Górniczego w Brisbane w Australii. Szczegóły na stronie:  https://pkskg.org.pl/ 
 

3.3.4. Piąty Polski Kongres Górniczy 2022 
 W dniach 6-7.09.2022 r. w Katowicach odbył się 5. Polski Kongres Górniczy zorganizowany 
przez: 

https://pkskg.org.pl/


 Wydział Górnictwa, Inżynierii Bezpieczeństwa i Automatyki Przemysłowej Politechniki 
Śląskiej, 

 Fundacja dla Wydziału Górnictwa, Inżynierii Bezpieczeństwa i Automatyki Przemysłowej 
Politechniki Śląskiej z siedzibą w Gliwicach, 

Kongres był połączony z doroczną wystawą sprzętu górniczego EXPO Katowice 2022. Polski Kongres 
Górniczy jest najważniejszym forum spotkań przedstawicieli nauki i przemysłu w szeroko pojętym 
obszarze górnictwa. Tegoroczny 5 Polski Kongres Górniczy był wyjątkowym wydarzeniem, na którym 
omawiane były bieżące problemy branży górniczej oraz wyzwania przed którymi stoi przemysł 
górniczy XXI wieku. Kongres odbywał się pod hasłem: „Przemysł górniczy XXI wieku – jak poszukiwać, 
wydobywać i przetwarzać surowce mineralne i energetyczne chroniąc klimat i środowisko?” 

W programie znalazły się następujące sesje: 
a) Sesja Plenarna - Otwarcie Kongresu z udziałem Wiceministra MAP – Piotra Pyzika. 
b) Sesja I - Kierunki rozwoju branży górniczej. 
c) Sesja II - Elektryfikacja i automatyzacja w górnictwie 
d) Sesja III - Nowoczesne trendy w budownictwie, transporcie i mechanizacji górnictwa I. 
e) Sesja IV - Nowoczesne trendy w budownictwie, transporcie i mechanizacji górnictwa II. 
f) Panel dyskusyjny. 
g) Sesja V - Metan pokładów węgla - zagrożenie czy zasób? 
h) Sesja VI - Aerologia górnicza oraz bezpieczeństwo w kopalniach podziemnych.  
i) Sesja VII - Ochrona środowiska i rewitalizacja terenów górniczych i pogórniczych. 
j) Sesja VIII - Gospodarka obiegu zamkniętego w górnictwie. 

 
Stowarzyszenie Polski Komitet Światowego Kongresu Górniczego zgodnie ze statutem SPK SKG,  

dotychczasową tradycją i swoją misją podjął starania o współpracę z Komitetem Organizacyjnym 
Kongresu, ale niestety do takiej współpracy nie został dopuszczony. Stowarzyszenie wykupiło po 
cenie normalnej trzy akredytacje na Kongres i w nim uczestniczyło całkowicie  anonimowo.  Z tego 
względu Stowarzyszenie Polski Komitet Światowego Kongresu Górniczego nie ocenia i nie komentuje 
szczegółowego przebiegu i rezultatów Kongresu. 
 

3.3.5. Bieżące działania Zarządu Stowarzyszenia w roku 2022  
a) Analizowano na bieżąco sytuację Stowarzyszenia prowadząc aktywne rozmowy z Zarządami 

przedsiębiorstw, które są Członkami Wspomagającymi.  
b) Do Członków Wspomagających przekazano sprawozdania z działalności IOC WMC  Światowego 

Kongresu Górniczego w roku 2022, przypominające o potrzebie kontynuowania finansowego  
wsparcia dla Stowarzyszenia poprzez składki członka wspomagającego. Wystawiono noty 
księgowe na składki do wszystkich aktywnych Członków Wspomagających, z których siedmiu 
przekazało swoje składki członkowskie wspierając tym samym budżet Stowarzyszenia.  

c) Dostosowano Strategię dalszego działania SPK ŚKG wobec powstałej sytuacji polegającą głównie 
na intensyfikacji prac w Międzynarodowym Komitecie Organizacyjnym (IOC), w szczególności w 
zakresach, za które odpowiadają polscy przedstawiciele w IOC.  

d) W roku 2021 na stronie internetowej Stowarzyszenia poinformowano o decyzji Komitetu 
Organizacyjnego 26 Światowego Kongresu Górniczego w Brisbane– Australia i o stanie 
przygotowań do Kongresu.  

e) Zmiany dotyczące strony internetowej Stowarzyszenia. 

 Zarząd podjął decyzję o dalszym finansowaniu strony Stowarzyszenia i redagowania strony 
internetowej stowarzyszenia. Kierownictwo zespołu powierzono Jakubowi Szczurowskiemu 
z Wydziału Paliw i Energii. Do pracy w zespole włączeni zostali włączeni wszyscy młodzi 
członkowie Stowarzyszenia.  

 Przeanalizowano stan finansowy Stowarzyszenia. Wobec bardzo słabej skuteczności 
wpłacania  składek przez Członków Zwyczajnych SPK SKG podjęto decyzje o utrzymaniu 
stanu zawieszenia obowiązku wpłacania składek od członków zwyczajnych.  

 



f) Ze względu na odroczenie 26 Światowego Kongresu Górniczego w Australii nie prowadzono 
dalszych prac nad konkursem o nagrodę Krupińskiego („Krupiński Award”) którymi na forum IOC 
” w ramach pracy podkomitetu IOC Schoolarship Sub-committee kierował prof. Piotr Czaja. 
Wstępnie przygotowane zasady Konkursu i jego  terminarz na 26. Światowy Kongres Górniczy w 
Brisbane w Australii w roku 2023 nie został uwzględniony w programie Kongresu. Z tego względu 
i po rezygnacji prof. Piotra Czai ze składu IOC temat konkursu o nagrodę Krupińskiego nie jest już 
zadaniem statutowym Stowarzyszenia. 

g) Komitet prowadził na bieżąco współpracę z Biurem Rachunkowym „Notax”, które prowadzi 
sprawozdawczość finansową Stowarzyszenia, regulując comiesięczną wpłatę w wysokości 340 zł.  

h) W działalności finansowej Stowarzyszenia uwzględniono działalność Międzynarodowego 
Komitetu Organizacyjnego (IOC) Światowych Kongresów Górniczych, który operuje trzema 
rachunkami bankowymi prowadzonymi w trzech walutach PLN, Euro i USD. Polski Komitet 
Wystawił noty krajom, które  o nie poprosiły (Bułgaria, Republika Czeska, Kolumbia). IOC nie 
zanotował żadnych wydatków poza opłatami za prowadzenie rachunków bankowych. 
 
 

3.3.6. Działalność finansowa stowarzyszenia roku 2022 
a) Na zakończenie roku w styczniu 2023 sporządzono sprawozdanie finansowe z działalności w 

roku 2022 i przekazano do Biura Rachunkowego Notax celem sporządzenia właściwej wersji 
elektronicznej do organów nadzoru. Po sporządzeniu sprawozdanie zostanie opatrzone 
podpisami elektronicznymi lub podpisami kwalifikowanymi na profilu zaufanym przez wszystkich 
członków Zarządu.  

b) Zaangażowanie nowego biura rachunkowego z nieco zmienionym zakresem obowiązków 
wymaga od Stowarzyszenia wzmocnienia roli skarbnika, którego to stanowiska do tej pory nie 
było. W chwili obecnej Obowiązki skarbnika pełnią wspólnie Prezes Stowarzyszenia prof. Piotr 
Czaja oraz Sekretarz dr hab. Tomasz Niedoba prof. AGH  

c) W roku 2022 roku Stowarzyszenie uregulowało wszystkie należność za prowadzenie 
rachunkowości przez Biuro NOTAX. 

d) Stan wydatków i przychodów w uproszczony sposób prezentuje tabela. 
 

Finanse Stowarzyszenia PK ŚKG w roku 2022 
 

 
 

e) Przychody roku 2022 stanowi 8 wpłat składek członkowskich (w tym jedna z roku 2021 
wniesiona w styczniu przez JSW) oraz jedna składka członka zwyczajnego w wysokości 300 zł. 
Suma wpłat wynosi: 36 800,12 zł.  

Komitet POLSKI  SPK ŚKG
Konto Polskiego Komitetu ŚKG-PLN

L.P. MIESIĄC WPŁYWY WYDATKI SALDO 

31.12.2021 130 057,26

1 STYCZEŃ 5 000,01         1693,20 133364,07

2 LUTY 0,01                 436,20 132927,88

3 MARZEC 0,01                 39,00 132888,89

4 KWIECIEŃ 300,01            381,10 132807,80

5 MAJ 0,01                 765,95 132041,86

6 CZERWIEC 0,01                 381,10 131660,77

7 LIPIEC 0,01                 11592,61 120068,17

8 SIERPIEŃ 0,01                 4072,90 115995,28

9 WRZESIEŃ 0,01                 392,89 115602,40

10 PAŹDZIERNIK 5 000,01         381,40 120221,01

11 LISTOPAD 25 000,01       381,10 144839,92

12 GRUDZIEŃ 1 500,01         555,98 145783,95

SUMA 36 800,12     21073,43 145783,95

Przychody 36800,12

Wydatki 21073,43

Wynik 15726,69

Saldo 145 783,95            

Saldo w PLN 145 783,95            



f) Wydatki Komitetu stanowiły:  

 Comiesięczna opłata za prowadzenie księgowości przez biuro NOTAX (4 080 zł). 

 Umowa cywilno prawna z mgr Teresą Nosal za czynności administracyjne (1000 zł 
netto). 

 Zakup biletu lotniczego (11 592,11 zł) dla prezydenta prof. Marka Cały do Ułan Bator na 
103. posiedzenie IOC WMC. 

 Opłata za udział 3 osób w 5. Polskim Kongresie Górniczym w Katowicach (3 690 zł). 

 Opłaty za prowadzenie rachunków bankowych PK ŚKG oraz IOC WMC.  
Polski Komitet nie obciąża IOC żadnymi należnościami za prowadzenie księgowości. Wszystkie 

koszty ponoszone są przez PK ŚKG.  
Stan finansowy Stowarzyszenia na koniec roku 2022 jest bezpieczny. Saldo na rachunku bankowym 

wynosi: 145 783,95 PLN 
g) Na trzech rachunkach IOC zarejestrowano wpłaty w wysokości: 

 Konto złotówkowe - kwota   0,00 PLN  

 Konto Euro wpłaty 1477,00 Euro  

 Konto dolarowe  wpłaty 222,50 USD 
 

Saldo końcowe na trzech kontach IOC  (EURO, USD i PLN) wyrażone w PLN (stan 31.12.2022 r.) 
wynosi: wynosi: 130 958,27 PLN 

3.4. Sugerowana korekta działań związanych z finansami IOC 

 Wobec faktu, że Polski Komitet Światowego Kongresu Górniczego prowadzi i nadzoruje 
finanse IOC (Komitetu Międzynarodowego), wprowadzając je do swojego budżetu, w końcówce roku 
2022 do Kierownictwa naszego Komitetu dotarła nieoficjalna informacja o celowości przekazania 
wszystkich środków zgromadzony na trzech rachunkach bankowych, a pochodzących ze składek 
członkowskich Komitetów Narodowych IOC. Na posiedzeniu w dniu 24.011.2023 r. podjęto decyzję 
precyzującą  warunki jakie musi spełnić transfer tych środków z kont PK ŚKG to jest:  

1. Zarząd ustalił, że legalne przekazanie środków może nastąpić po spełnieniu następujących 
warunków: 

a) Stowarzyszenie PK ŚKG otrzyma od władz IOC (Prezydenta i Sekretarza Generalnego IOC) 
oficjalnie pismo wnioskujące o przekazanie tych środków na wskazane konta. 

b) Zostanie podpisana umowa dotycząca szczegółów ich przekazania. 
c) Kierownictwo IOC poda dane osoby, która przejmuje odpowiedzialność za te środki przed 

zgromadzeniem IOC i sporządzać będzie odpowiednie roczne sprawozdania dla KAS/KRS, 
które do tej pory sporządzało Stowarzyszenie PK ŚKG pod obecnym kierownictwem. 

 
2. Zarząd sugeruje, aby Fundacja Nauka Tradycje Górnicze kierowana obecnie przez prof. Marka 

Całę zobowiązała się  do nadzoru wszystkich operacji finansowych prowadzonych przez IOC 
na wszystkich kontach  bankowych z dniem przekazania środków.  
 

3. Zarząd SPK ŚKG sugeruje jednak drugą możliwość polegającą na wprowadzeniu do statutu 
Stowarzyszenia PK ŚKG zmian sankcjonujących prowadzenie finansów IOC łącznie z 
gromadzeniem składek członkowskich od Komitetów Narodowych tworzących IOC. Zmiany 
w statucie mogą być podjęte na najbliższym Walnym Zgromadzeniu Członków przewidzianym 
na 28 marca 2023 roku. 

Do dnia kompletowania sprawozdania, żadne z sugerowanych działań nie miały miejsca. W związku 
z powyższym proponuje się, aby do porządku obrad Zebrania Walnego Członków Stowarzyszenia 
wprowadzić punkt: „Zmiany w Statucie Stowarzyszenia”, zmiany takie, aby gromadzenie środków ze 
składek międzynarodowych było bardziej precyzyjnie zapisane w statucie i zabezpieczały odpowiedni 
nadzór KRS i KAS. 



Zmiany w statucie ograniczają się do: 
 
a) Zmian w § 8. 

1. Komitet realizuje swoje zadania poprzez:   

dopisanie pkt. 6. w brzmieniu: „prowadzenie gospodarki finansowej Międzynarodowego 
Komitetu, w tym rejestrowanie składek członkowskich Komitetów Narodowych 
wprowadzając je do sprawozdań rocznych Stowarzyszenia, nadzorowanych przez 
KAS/KRS,”  

 
b) oraz zmian w § 25.  
1. Majątek Komitetu stanowią składniki majątkowe nabyte w czasie działalności Komitetu.  

2.  Na majątek Komitetu składają się w szczególności:  
1. wpływy ze składek członkowskich, krajowych i zagranicznych od Komitetów Narodowych 

- członków IOC, 

 

Uchwalenie takich niewielkich zmian zagwarantuje bezpieczne prowadzenie finansów PK ŚKG. 
  



4. Podsumowanie Kadencji 2019-2023  
 

Uwzględniając powyżej przedstawione fakty oraz dołączone do niniejszego dokumentu 
sprawozdanie finansowe sporządzone przez Komisję Rewizyjną Stowarzyszenia należy stwierdzić, że 
kadencja 2019-2023: 
1. Pozwoliła na utrzymanie dobrego poziomu reprezentowania polskiego górnictwa na arenie 

międzynarodowej.  
2. Utwierdziła  stanowisko Prezydenta  i Sekretarza Generalnego  IOC w rękach Polaków na kolejną 

kadencję 2021-2025. 
3. Pozwoliła zorganizować 5. Polski Kongres Górniczy w Katowicach  Wszystkie te wydarzenia w 

sposób wyrazisty ukazały stan górnictwa w Polsce i na Świecie.  
4. Aktywność i praca polskiej delegacji narodowej na forum IOC przygotowała grunt pod realizację 

konkursu o nagrodę profesora  Krupińskiego („Krupiński Award”). Opracowany regulamin i 
harmonogram konkursu bardzo wydatnie wpływa na proces „upamiętniania zasług prof. 
Krupińskiego – twórcy ruchu  Światowych Kongresów Górniczych. 

5. Dzięki znaczącemu wsparciu finansowemu członków wspierających pozwoliła na odbudowę 
kondycji finansowej Stowarzyszenia, która w części dotyczącej Polskiego Komitetu przedstawia 
się następująco: 
 

Rok 
funkcjonowania 

Wpływy 
PLN 

Wydatki 
PLN 

Saldo końcowe  
PLN 

2019   100 659,93 

2020 41 700,12 10 590,52 131 769,53 

2021 5000,12 6712,39 130 057,26 

2022 36 800,12 21073,43 145 783,95 

Suma  do 2023 83 500,36 38 376,34 145 783,95 

 
Stan ten pozwala bezpiecznie planować najbliższą działalność Stowarzyszenia, w tym aktywny 
udział w 26. Światowym Kongresie Górniczym w Australii. 

6. Wypracowała i wprowadziła do statutu istotne zmiany w statucie Stowarzyszenia, które między 
innymi dopuszczają do pełnego decydowania o sprawach Stowarzyszenia przedstawicieli 
członków wspierających dając im prawo do głosu stanowiącego. 

7. Zaczęła przyciągać do Stowarzyszenia nowych członków zwyczajnych w tym ludzi bardzo 
młodych o dużym potencjale aktywności międzynarodowej. 

8. Publikując na stronie internetowej Stowarzyszenia wszystkie najważniejsze wydarzenia w 
organizacji oraz promując wydrukowaną w 2017 roku  broszurę o Ruchu „Światowe Kongresy 
Górnicze” znacząco wzbogacił widzę o 75 letnim już ruchu organizującym światowe kongresy 
górnicze. 

9. Działania Stowarzyszenia Polski Komitet Światowych Kongresów Górniczych potwierdzają w całej 
rozciągłości sens jego powołania i dalszego działania. 
 

 
Prof. Piotr Czaja  
 
Prezes Stowarzyszenia PK ŚKG 

Kraków,  26 luty  2023 r.  
 
 
Załączniki: 
1. Lista członków zwyczajnych (stan w dn. 30.01.2023 r. ) 
2. Lista członków wspomagających (stan w dn. 30.01.2023 r.) 


